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Introducció

Els objectius generals  a  assolir  del  document inicial  estratègic de modificació del  PGM per
millorar la xarxa d’espais lliures, en principi semblen interessants i lloables des del punt de
vista mediambiental.

Es tracta d’una proposta molt ambiciosa que afecta el darrer sol lliure de gran part del municipi
afectant a 31 zones concretes urbanístiques. El procediment normal, seria tramitar una MPGM
per cadascuna d’aquestes propostes, proposar-ho tot d’una tacada té avantatges – es veu la
globalitat – però també comporta inconvenients, com voler incloure sota un mateix paraigües
– Millora dels espais lliures i equipaments – moltes pastilles urbanístiques que poca cosa tenen
a veure entre elles i amb la generació d’espais lliures i connectors verds.

Segons la proposta, els objectius de la MPGM són:

Tanmateix, quan s’entra en detall a l’anàlisi dels documents i propostes s’observen algunes 
contradiccions amb els objectius declarats així com importants mancances que s’han obviat 
en l’anàlisi.

Si  l’objectiu  es  una  reformulació  del  teixit  municipal  on  un  pes  enorme  de  l’anàlisi  i  les
propostes  versa  sobre  els  espais  lliures  /  verds  i  conceptes  com  corredors  ecològics
desconeixem si  en l’elaboració  de l’estudi  s’ha  incorporat  un equip  multidisciplinari  que a
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banda d’arquitectes,  urbanistes i  enginyers hauria de comptar amb ambientòlegs,  biòlegs i
geògrafs.

Quins  informes  mediambientals  i  quins  experts  han  participat?  Perquè  l’estudi  inicial  ha
obviat algunes elements fonamentals de la geografia i morfologia de Castelldefels com per
exemple la connexió deltaica. 

D’altra banda, en les dues propostes presentades, els canvis i les oportunitats en les propostes
destaquen només aquelles que tenen a veure amb “àrees d'oportunitat” de generació de nous
habitatges i/ equipaments, mentre que no es destaquen com a oportunitats un dels punts forts
de les propostes com es l’augment de la qualificació de superfície de zona forestal.

Sembla com si la prioritat de la proposta fos generar nou sòl per a habitatge  –primordialment
lliure- en un dels municipis amb un preu del sòl és dels més cars de Catalunya, per sobre de
generar nous espais lliure i/o la preservació dels connectors biològics com el de Ca n'Aimeric,
declarat com un del principals objectius de la proposta. 

Segons es desprèn de la memòria (pàgina 17):  El creixement sostingut al llarg de tots aquests
anys ha fet que pràcticament s’hagi esgotat la totalitat del sòl de desenvolupament residencial
segons s’explica al Pla Local d’Habitatge.  Es planteja la necessitat de detectar aquelles “àrees
d’oportunitat” –intersticials I perimetrals que permetin augmentar els sòls disponibles per a la
edificació  residencial,  reduint  no  obstant  la  taca  del  sòl  avui  qualificat  com  a  urbà  i/o
urbanitzable.

Això ens preocupa enormement ja que ens fa pensar que aquest és el vertader i principal
objectiu de la modificació del Pla General: augmentar els sòls disponibles per a la edificació
residencial.

Per tenir una idea clara del que es pretén, s'ha d'analitzar el quadre comparatiu QUALIFICACIÓ
DE SÒL: planejament vigent / alternatives de la pàgina 40 de la memòria.

Aquí es veu que en sòl urbà, encara que hi hagi un petit augment de zones verdes, hi ha també
una disminució molt gran de sòl públic destinat a equipaments comunitaris i dotacions. Fent
càlculs es pot veure que amb l'alternativa 1 es mantenen només el 87 % de sòl públic i en
l'alternativa 2, només el 88 %. O sigui que l'alternativa 0 és la que manté el 100 % de sòl públic.

En el Sòl Urbanitzable Delimitat (PPUs Can Jové, Can Roca i Pozo Quirantes) els canvis en la
qualificació del sòl no es poden valorar.

Els 719.423 m2 de Sòl Urbanitzable No Delimitat es perden, tot i ser xarxa viària, parcs i jardins
i equipaments. L'alternativa 0 manté el 100 % d'aquest sòl.

Per compensar es guanyen més de 600.000 m2  de sòl No urbanitzable.

El  quadre  següent  d'aquesta  pàgina  40  de  la  memòria  (QUADRE  COMPARATIU
D'ALTERNATIVES: Sistema d'espais  lliures  i  equipaments per règim de sòl)  ens treu de cap
dubte: hi ha una pèrdua neta d'espais lliures.
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La  formulació  d’eixos  verds  i  connectors  biològics:  oblit  zona
deltaica

La formulació d'eixos (verds, sostenibles, socials),  aparentment,  obvia quasi completament
una de les TRES unitats de paisatge claus de Castelldefels: el Delta. Sembla que només han
pensat  en  Garraf  –  Mar  obviant  la  zona  deltaica  que  és  una  gran  proporció  del  terme
municipals (1/3). 

- La connexió Garraf - zones humides del delta és obviada, però després no s’inclouen
temes de corredors verds dins de l'abstracció d'eixos multifuncionals, tal i com es pot
veure en el següent gràfic: 

La proposta no esmenta la connectivitat entre els dos espais protegits més propers del
municipi,  el  Parc  del  Garraf  i  la  zona XN 2000 del  delta  del  Llobregat,  aquest  oblit
invalida  el  seu  conjunt.  Moltes  espècies  d’interès  circulen  per  aquestes  eixos  de
connectivitat ignorada, per tant la proposta no avalua els impactes, fins i tot ignora la
zona humida de l’Olla del Rei. 

En relació a les connectivitats ecològiques relacionades amb el fondo de Ca n'Aimeric podem
destacar altres espais: 

Els primers dos espais són, de fet, part de la taca no urbanitzada de Ca n'Aimeric... El
tercer (28 - vermell i  blau) no connecta directament... Però és l'illa més gran i més
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propera a Ca n'Aimeric. Hi ha fluxos d'individus - totes aquestes taques funcionen com
a illes (de més o menys qualitat d'hàbitat) on encara sobreviuen espècies més o menys
aclimatades als ecosistemes periurbans.

- Les connexions Garraf – mar proposades, més enllà de que en principi són una bona
idea, obvien les veritables connexions existents en l’actualitat: 

Per exemple, de les parts més positives serien, segurament, un pas a mode de parc -
espai  verd  sobre  l'autopista  als  peus  de  Ca  n'Aimeric,  però  un  altre  cop  trobem
elements difícils d’entendre, perquè indiquen "corredor ecològic" cap a la platja? A un
carrer? Corredor eco cap on? Per quines espècies és rellevant? 
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En  comptes  d'aquesta  connexió  s’haurien  de  considerar  un  corredor  cap  a  l'Est  (Parc
Corredora - Olla - Canal - Pava + Camps Gavà), és a dir cap a la zona deltaica, on sí que existeix
un corredor biològic tal i com es posa de manifest en el següent planell elaborat pel biòleg
Claudio Bracho:

Aquest eix connector Garraf delta és el segon més important de la part occidental del
delta després del connector del pla de Ponent al voltant de la Riera dels Canyars.

A  continuació  s’esmenten  alguns  preceptes  legislatius  pel  que  fa  a  la  necessitat  de
preservar els  connectors  que s’haurien de tenir  en compte en la  proposta i  que son
totalment ignorats: 

Llei estatal de patrimoni natural i de la biodiversitat (Llei 42/2007 de 13 de Desembre) ho 

disposa als seus articles 21, 46, 47 i concordants quan refereixen:

ARTICLE 47 LLEI 42/2007: Coherencia y conectividadde la Red.

“Con el fin de mejorar la coherencia ecológica y la conectividad de la Red 
Natura 2000, las Administraciones, teniendo en cuenta lo dispuesto en el 
artículo 15, fomentarán la conservación de corredores ecológicos y la gestión
de aquellos elementos del paisaje y áreas terrestres y marinas que resultan 
esenciales o revistan primordial importancia para la migración, la distribución
geográfica y el intercambio genético entre poblaciones de especies de fauna y 

7



flora silvestres, teniendo en cuenta los impactos futuros del cambio 
climático.”

ARTICLE 21 LLEI 42/2007: Corredores ecológicos y Áreas de montaña.

“Las Administraciones Públicas preverán, en su planificación ambiental o en 
los Planes de Ordenación de los Recursos Naturales, mecanismos para lograr 
la conectividad ecológica del territorio, estableciendo o restableciendo 
corredores, en particular entre los espacios protegidos Red Natura 2000 y 
entre aquellos espacios naturales de singular relevancia para la 
biodiversidad. Para ello se otorgará un papel prioritario a los cursos fluviales,
las vías pecuarias, las áreas de montaña y otros elementos del territorio, 
lineales y continuos, o que actúan como puntos de enlace, con independencia
de que tengan la condición de espacios naturales protegidos.

Las Administraciones Públicas promoverán unas directrices de conservación de 
las áreas de montaña que atiendan, como mínimo, a los valores paisajísticos, 
hídricos y ambientales de las mismas.”

Es important recordar que la connectivitat delta – Garraf afecta dues zones
Xarxa natura 2000, i que la proposta que es presenta ni tant sols ha esmentat
aquesta connectivitat ni com li afectarà la proposta. 

ARTICLE 46 LLEI 42/2007: Medidas de conservación de la Red Natura 2000.

“1. Respecto de las ZEC y las ZEPA, la Administración General del Estado y las 
comunidades autónomas, en el ámbito de sus respectivas competencias, 
fijarán las medidas de conservación necesarias, que respondan a las 
exigencias ecológicas de los tipos de hábitats naturales y de las especies 
presentes en tales áreas, que implicarán:
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Les  bases  per  a  les  directrius  de  connectivitat  ecològica  de  Catalunya  (Generalitat  de
Catalunya 2006) afirmen molt clarament:

D’altra banda l’estudi del Dr Joan Pino. “Diagnosi dels valors naturals dels aiguamolls de
l’Olla del Rei i àmbit associat i la seva relació amb el planejament al municipi de
Castelldefels” (Ajuntament de Castelldefels, Octubre 2018) sobre la connectivitat entre el
Garraf i el Delta a través de Ca n'Aimeric i l’Olla del Rei, Pino afirma: 

“Una  segona  connexió,  molt  més  precària,  s’articula  a  través  de  les  àrees  no
urbanitzades  de  Ca  n'Aimeric  i  Bellamar i  del  sistema  de  parcs  i  jardins  que
flanquegen la corredora de Castelldefels fins el Canal Olímpic i el Parc Agrari del Baix
Llobregat,  i  en el qual l’espai d’estudi esdevé un node de connexió extremadament
important.  Òbviament,  aquest  eix  de  connexió  es  troba interromput per àrees
edificades i infraestructures molt diverses (les vies del ferrocarril, i la C32 bàsicament)
que el fan només practicable per aquells organismes menys exigents”
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La proposta d’eixos verd ignora i ni tan sols esmenta la zona humida de l’Olla del Rei
(actualment  dins  de  l’Inventari  de  Zones  Humides  de  Catalunya)  i  que  recentment  la
Conselleria de Sostenibilitat i territori ha anunciat que passarà a estar dins de la zona ZEPA
(Zona  d’Especial  Protecció  d’Aus)  en  la  propera  ampliació  que  es  durà  a  terme  en  els
propers mesos. 

Aquesta zona humida no només té un valor emparat per la directiva AUS de la UE, sinó
també per la directiva Hàbitats al contenir segurament el bosc de ribera més important de
tot el delta, o habitats de rere duna molt escassos al delta.

Sorprèn que un estudi de les característiques i ambició ignori aquesta important zona que
connecta i està estretament relacionat amb la zona PEIN del Parc del Garraf. 

El connector de Ca n'Aimeric, escanyat:

Un punt que de forma inicial sembla encertat és destacar la importància de mantenir espai
lliure – entenem  que vegetació natural - a Ca n'Aimeric. La proposta destaca molt aquest
connector. Però en llegir detingudament:

S’escanya  per  l’est
(Bellavista)

S’escanya pel sud (parc Forestal) S’escanya  pel  nord
(Pujada del Bosc)

Zones boscoses i zones forestals actuals:

Actualment  algunes de les  zones qualificades com a  zones lliures  o  parcs  i  jardins
urbans (6b) o fins hi tot equipaments 7b. per exemple la zona de can Jové (Fitxa 28) o
al Carrer Lola Anglada (Zona del Pozo del los Quirantes fitxa 35 Vistalegre ) es tracten
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de zones boscoses i forestals (Pins i garrofers principalment)  amb continuïtat amb les
zones dins del parc Natural del Garraf. 

La seva eliminació comportaria un important efectes a la zona del parc del Garraf i
s’hauria de tenir en compte la Llei Forestal de Catalunya. L’estudi no ho esmenta.

En aquest sentit s’estaria infringint la prohibició d’urbanitzar boscos i espais forestals
i el deure de classificar-los com a sòl no urbanitzable. Amb vulneració dels articles 2,
22 i concordants de la Llei Forestal catalana de 1988.

Aquest seria el cas de per exemple la zona de Can Jové, actualment una mata boscosa
que connecta amb la mata boscosa de la  zona baixa de la  zona PEIN del  parc del
Garraf. Can Jové està als peus de l’emblemàtic turó del Fanxó, ja dins de la zona PEIN.

En  aquesta  zona  boscosa  actualment  qualificada  com  a  7b  i  6b  (Equipaments
comunitaris).
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Font: Text Refós PGM (AMB)

La proposta 2 implica importants canvis amb una important reducció de la clau 7b
(Equipaments) i substitució per la clau 18. (sòl urbà habitatge lliure , de protecció i
d’integració) 

La mateixa situació ens trobem a la zona boscosa i forestal del Pozo de los Quirantes,
contigua al carrer Lola Anglada, que es tracta actualment d’una zona forestal contigua i
densa de bosc de pins:
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A més actualment aquesta zona majoritàriament està qualificada com a 6b, és a dir
parc i jardins urbans. 

Font: Text Refós PGM (AMB)

La proposta 2 implica una reducció de les zona 6b i substitució per zones 18.

No es respecta la zona boscosa de l’actual zona verda urbana 6b que te continuïtat amb la 
zona PEIN i tampoc es justifica el motiu del canvi ni s’avalua l’impacte. 
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Pèrdua de sòl urbà qualificat com a 6b (parcs i jardins) sense cap
mena de justificació en entorns i barris amb poca dotació de 6b

Sistemàticament s’observa un mateix patró d’actuació en la proposta: la substitució de l’escàs
sòl qualificat com a 6b (verd i parc urbà) per sol urbà (Habitatge, clau 18 o 20) cosa que implica
una disminució de les zones verdes i  parcs dins del casc urbà dels barris  afectats.  Aquesta
substitució es fa sense justificar, ni motivar ni avaluar els efectes. 

El patró es repeteix en moltes de les propostes concretes i es presenta com una “oportunitat”
per  generar  habitatge.  Això passa  per  exemple  a la  Torre  Moruna,  Can Jové,  Pozo  de los
Quirantes, Plaça del Bosc, Pujada del Bosc, etc. 

El document de la memòria de l’avanç de planejament a l’apartat 6.2 s’esmenten els objectius
de la modificació. Com a darrer motiu s’esmenta la veritable raó de la pràctica sistemàtica de
la reducció de les zones verdes lliures urbanes de la clau 6b. “Resoldre els problemes derivats
de la manca de previsió del PGM dels mecanisme d’adquisició dels sòl de sistemes que han
dificultat fer efectiva la seva execució”

Memòria de l’Avanç de Planejament (Jornet Llop i Pastor) Pàgina 5. 

En concret es refereix amb aquest llenguatge críptic a que gran part dels sols 6b de parcs i
jardins urbans són de propietat privada, i que l’Ajuntament tot i els més de 40 anys que han
passat des de la seva qualificació ha estat incapaç d’adquirir als propietaris privats aquestes
zones verdes lliures. 

Aquesta causa,  la pròpia incapacitat de l’administració, no pot ser la justificació per causar
pèrdua sistemàtica de Zones lliures dins del teixit urbà consolidat sense cap altre motivació .
Aquesta  pràctica  genera  ingents  plusvàlues  als  propietaris  privats  a  canvi  de  no  haver
d’indemnitzar-los per la compra de l’espai verd privat. 
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En  aquest  sentit,  es  perverteix  la  planificació  existent  per  manca  de  previsió  de  les
administracions  a dotar de fons i  mecanismes d’adquisició de espais lliures.  La manca de
previsió de les administracions no pot ser la raó per reduir els espais verds dins de la zona
urbana consolidada.

Per contra l’existència d’aquestes zones verdes i lliures és cabdal des del punt de vista de la
connectivitat i de la salut de les persones dels barris on es situen. 

La importància de les illes verdes i les taques forestals

Una part de les actuacions que es proposes impliquen una reducció de les zones verdes i
lliures  que  actualment  conformen  un  conjunt  de  taques  forestals que  ajuden  al
manteniment  de  la  funció  connectora,  la  seva  reducció  contribuirà  negativament  a
aquesta funció connectora del fondo de Ca n'Aimeric i del tot el sistema. 

L’existència  d’aquestes  taques arbòries  i  forestals  promouen que no sigui  una trama
urbana densa com és el cas del centre del municipi i que les espècies es puguin moure. 

En aquest sentit podem esmentar la Llei 12/ 1985 d’espais naturals article 5.

La Modificació del PGM va clarament en contra dels principis de la  Estratègia Europea
per a la Biodiversitat 2030 que argumenta la necessitat d’augmentar els espais lliures i
vers en àmbits urbans i  peri  urbans i  no al  revés com és el  cas de la  MPGM que es
proposa. 

2.2.8.Ecologizar las zonas urbanas y periurbanas 

Los espacios verdes urbanos, desde los parques y jardines hasta las cubiertas verdes y las granjas urbanas,
ofrecen una amplia gama de beneficios para las personas, así como oportunidades para las empresas y
refugio  para  la  naturaleza.  Reducen  la  contaminación  atmosférica,  acuática  y  acústica,  proporcionan
protección contra inundaciones, sequías y olas de calor, y mantienen el vínculo entre los seres humanos y
la naturaleza 51 . 

Los recientes confinamientos obligados por la pandemia de COVID-19 han puesto de manifiesto el valor de
los espacios verdes urbanos para nuestro bienestar físico y mental. Aunque se ha reforzado la protección
de algunos espacios verdes urbanos 52 , ese tipo de zonas suelen salir perdiendo en la competencia por
suelo a medida que aumenta el porcentaje de la población que vive en zonas urbanas. 
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La presente estrategia tiene por objeto  invertir  esas tendencias y detener  la pérdida de ecosistemas
verdes urbanos. La promoción de ecosistemas sanos, de la infraestructura verde y de soluciones basadas
en la naturaleza debe integrarse sistemáticamente en la planificación urbanística , en particular en las
infraestructuras, los espacios públicos y el diseño de edificios y su entorno. 1

A continuació s’exposen alguns exemples concrets d’aquesta pràctica perversa en algunes de
les pastilles afectades:

Torre Moruna fitxa 20

Planificació vigent: (Font el portal de la AMB amb el text refós de planejament on s’aprecien 
correctament les claus numèriques del planejament del PGM vigent)

Davant de la Masia històrica de can Vinyes, en el document és la fitxa 20 (Torre Moruna) 
s’observa una bona zona 6b. Las urbanització proposada, fragmentaria la zona verda de 
parcs i jardins urbans i suposaria una pèrdua de superfície de parcs i jardins urbans.

Font: Text Refós PGM (AMB)

Proposta de la nova torre Moruna amb el nou sol 20 (Habitatge aïllat)

1https://eur-lex.europa.eu/legal-content/ES/TXT/HTML/?uri=CELEX:52020DC0380&from=EN
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Plaça del Bosc fitxa número 25.

L’actual planejament considera la plaça del bosc com a zona 6b.(Parc i jardins urbans de nova 
creació) tal i com s’aprecia correctament en el portal del planejament de la AMB.

Font: Text Refós PGM (AMB)
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En canvi a la proposta alternativa 2  (precisament la que recomana la proposta) es proposa un
canvi per poder construir habitatge. Es a dir una pèrdua de zona 6b Parcs i Jardins Urbans i 
substitució per habitatge i zona comercial. 

Aquest canvi no està justificat ni argumentat. El barri de Montmar, molt densament poblat per 
cases unifamiliars perdria una de les poques zones de parc i verd urbà  interiors del barri. 
Aquesta zona és molt utilitzada, especialment per les famílies que son usuàries de l’escola 
bressol adjunta. De dur a terme aquesta alternativa implicaria tallar la meitat de la clapa de 
bosc de pins i garrofers que existeix actualment. 

Pujada del Bosc
Es torna a repetir el patró: Una zona qualificada com a 6b, que en el seu moment el
planificador  va  estimar oportú  qualificar  com a  zona de  verda  i  parc  urbà  que  es
proposa  substituir  i  es  fragmenta  amb  habitatge  Clau  20  (habitatge  en  edificació
aïllada) i equipaments (7b).

Font: Text Refós PGM (AMB)
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Proposta de planificació alternativa 2. 

Can Jové fitxa 28:
Fitxa 28. Que el a pròpia fitxa defineix com a gran àmbit natural situat a la vora del parc del 
Garraf amb molta massa arbòria i arbustiva. 

Anteriorment ja s’ha explicat la pèrdua de sòl 7 (equipaments) i la seva transformació en sol 18
(Habitatges lliures i de protecció). No existeix una justificació d’aquests canvis ni l'avaluació del
seu impacte que podria suposar per a la zona PEIN que limita. 

Zones amb pendents superiors al 20%
Algunes de les zones on es proposa actuar, caldria estudiar amb més profunditat la topografia
atès es podria estar vulnerant la prohibició d’urbanitzar terrenys amb pendents superior al
20%.   Amb infracció de  l’article  9.4 del  Decret  Legislatiu 1/2005 de 26 de Juliol  pel  que
s’aprovà el Text Refós de la Llei d’Urbanisme vigent al moment de la seva aprovació.
Per exemple a la zona de Bellavista i de parc forestal a les zones perimetrals del fondo de Ca
n'Aimeric,  s’observen les corbes de nivell en el planell topogràfic,
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En  canvi  en  les  dos  opcions  contemplades es  proposa  la  construcció  d’habitatges
lliures.  En ambdós indrets. 

Zones Inundables:
Urbanització de terrenys afectats per risc d’inundació.  Amb vulneració de l’article 9.2
del Decret Legislatiu 1/2005 i del deure de classificar com a SNU els terrenys afectats
per  riscos  naturals,  derivat  dels  articles  12.2,  10  i  concordants  del  Reial  Decret
Legislatiu 2/2008 de 20 de Juny pel que s’aprovà el Text Refós de la Llei del sòl.

Aquí  estaríem  parlant  de  la  zona  baixa  de  Ca  n'Aimeric  on  tradicionalment  s’han
produït inundacions agreujades per la construcció de la C-32

Augment de la superfície per habitatge i desenvolupament de sòl 
urbà

La proposta implica passar a delimitat una important part del sòl urbanitzable (Can
Jové, Can Roca, Pozo de los Quirantes)...però això es fa a través d’una modificació del
PGM per preservar espais lliure, sembla una contradicció.

L’Augment de Sol  Urbanitzable Delimitat és de 100.283 m2 (opció1) o 100.609 m2
(opció 2) , és a dir poc més de 10 has. Una superfície considerable en un municipi com
Castelldefels on pràcticament està quasi tot el sòl urbanitzable desenvolupat. 
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Els arguments que es fan servir és que el Pla Local d’Habitatge (2009) detectava unes
important mancances pel que fa a habitatge social.

La situació actual pel que fa a la demografia del municipi és certament molt diferent a
la  de 2009 i  les  previsions  d’increments  demogràfics  exponencials  d’aleshores  han
canviat radicalment, i per tant no es pot fonamentar en un pla que a dia d’avui és
totalment obsolet.

La  demografia  en  el  conjunt  de Catalunya  es  situa  en  una situació  de creixement
vegetatiu negatiu i en el cas de Castelldefels, la situació ha donat un tomb radical tal i
com s’exposa a continuació

Augment de la població

Creixement vegetatiu. La caiguda de la natalitat i l’augment de la mortalitat apunta cap a un 
creixement vegetatiu negatiu en els propers anys, per tant una previsió inferior de necessitats 
d’habitatge
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El creixement vegetatiu de Castelldefels ha disminuït molt de 2015 a 2020, situant-se en nivell 
negatiu en 2020. Abans de la covid ja es situava prop de zero. 

Defuncions Naixements Creixement
vegetatiu

2020 539 476 -63
2019 451 459 8
2018 487 524 37
2017 465 522 57
2016 459 599 140
2015 460 629 169
2014 410 623 213
2013 382 601 219
2012 425 678 253
2011 380 712 332
2010 370 718 348

Font : Idescat

El creixement de la població s’ha moderat en els darrers anys arribant a números negatiu l’any 
2021, per tan la previsió apunta a menys necessitats d’habitatge de cara als anys propers. 

Residents 
empadronats

Creixement
interanual

2021 67.226 -0,3%
2020 67.460 0,7%
2019 67.004 0,9%
2018 66.375 0,6%
2017 65.954 1,6%
2016 64.892 1,6%
2015 63.891 1,0%
2014 63.255 0,3%
2013 63.077 0,1%
2012 62.989 -0,2%
2011 63.139 1,4%
2010 62.250

Font : Idescat

Modificació del PGM a la zona de la via fèrria: 800 nous habitatges
Al municipi s’estan actualment duent a terme estudis per iniciar modificacions del PGM a la
zona de la via fèrria entre l’autopista C32 i la via del ferrocarril, darrera de l’estació de la RENFE
que podrien comportar incrementar en 800 nous habitatge que podrien satisfer les necessitat
d’habitatge nou del municipi en els propers anys. Aquesta zona és majoritàriament propietat
del INCASOL per la qual cosa podrà contemplar la creació d’habitatge assequible en una zona
molt cèntrica del municipi i molt ben comunicada, a prop de l’estació. 
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Aquesta oportunitat per  generar habitatge protegit i lliure fa del tot innecessària les 
actuacions que es preveuen en la MPGM. La tramitació d’aquesta nova MPGM és imminent.

Impacte en la mobilitat
L’augment de zones urbanitzables com a sòl d’habitatge es concentren en zones perimetrals 
de Castelldefels cosa que podria augmentar els actuals greus problemes de mobilitat existent. 
Precisament els barris afectats (Poal, Bellamar. Montmar, Can Roca ) només disposen com a 
transport públic una línia d’autobusos CF1 amb una freqüència de 45 minuts i un recorregut 
molt poc pràctic per al veïns i veïnes de la zona.

Participació:
Es desconeix quin procés de participació s’ha dut a terme per elaborar les propostes, quines
associacions i entitats s’ha donat l’oportunitat d’opinar, i quins propietaris del sòl ha informat
l’Ajuntament o ha rebut. De la documentació presentada no es pot deduir que s’hagi dut a
terme cap procés participatiu ni informatiu previ a la publicació a la web de la OTAA.

El propi equip redactor reconeix la necessitat de dur a terme un procés de participació i que es
doni a conèixer la proposta:
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Memòria de l’Avanç de Planejament (Jornet Llop i Pastor) Pàgina 5. 

Malauradament  els  responsables  redactors  de  la  proposta  per  la  part  municipal  no  han
informat a les associacions i població potencialment afectada i no ha estat fins que la OTAA ha
publicat  a la seva web que la població ha començat a conèixer a corre cuita l’abast  de la
proposta. 

En aquest sentit, atesos les importants implicacions dels canvis proposats – per exemple canvis
en les zones verdes de parc i jardins urbans-  cal demanar la màxima transparència i la màxima
participació amb les entitats de Castelldefels, especialment les associacions de veïns i veïnes
dels  barris  directament  afectats  així  com  resta  del  teixit  social  de  Castelldefels  i  entitat
mediambentalistes amb presència, com per exemple l’entitat Les Agulles Ecologistes en Acció
entitat amb seu a Gavà però amb molts associats de Castelldefels o el CEPA (Centre d’Ecologia
i Projectes Alternatius)- Ecologistes de Catalunya que ha tingut un paper molt rellevant en la
protecció de la zona ZEPA de l’Olla del Rei de Castelldefels. 

D’altra banda, ateses les afectacions als límits del Parc Natural del Garraf , de la zona PEIN que
forma part  de la  xarxa  Natura  2000  caldria  demanar  l’opinió  tècnics  als  gestors  del  Parc
Natural del Garraf de les possibles afectacions, en especial sobre la connectivitat biològica
dels passadissos Garraf/delta i Garraf / Mar. 

Conclusions:

Hi  ha  idees  que  de  base  podrien  ser  bones,  però  no  hi  ha  coherència  entre  els
objectius  principals -  fomentar/potenciar  eixos  -  connectors  de  biodiversitat  al
municipi, augmentar la dotació d’espais lliures, reforçar les dinàmiques comunitàries,
etc - i les propostes concretes i estratègies.

La proposta ignora i ha deixat de banda la connectivitat Garraf Delta  - dos espais
naturals protegits que limiten amb Castelldefels - i  per tant,  des del nostre punt de
vista  queda  invalidada  com a  tal  al  no  calibrar  correctament  els  impactes  en  la
biodiversitat del Garraf i del Delta, dos espais protegits dins de la xarxa Natura 2000. 
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La proposta implica l’eliminació de illes verdes forestals dins de la trama urbana que
tindrà un impacte important en la connectivitat ecològica del principal connector com
és el fondo de Ca n'Aimeric, quan precisament l’estratègia de biodiversitat europea
apunta cap a la tendència contrària. 

La  proposta  sembla  la  suma  de  31  modificacions  a  la  carta sense  justificació
englobades  dins  d’un  únic  paraigües,  algunes  d’elles  podrien  tenir  greus  impactes
mediambientals en els connectors i les zones perimetrals del parc del Garraf. 

La  proposta  suposa  un  augment  net  del  sòl  urbanitzable (habitatge  de  diferents
tipologies) respecte a la situació de partida, en un dels municipis amb el m2 més cars
de Catalunya que podria generar importants plusvàlues als propietaris. Caldria estudiar
també aquest impactes econòmics als propietaris – tants els privats com els públics-. 

L’augment del nombre d’habitatges no es justifica per les previsions demogràfiques
dels propers anys i podria agreujar els problemes de mobilitat al no existir transport
públic a les zones on es preveu créixer. D’altra banda  existeixen modificacions del
PGM que podrien donar resposta a les futures necessitats de creixement 800 nous
habitatges a tocar de l’estació de RENFE. 

Es repeteix el patró en moltes de les pastilles on es proposa intervenir: es redueix de
forma discrecional sense cap mena de justificació les zones verdes dins del perímetre
urbà  i  s’augmenta  el  sòl  urbà  destinat  a  habitatge.  Les  zones  de  parc  urbà  es
traslladen lluny, a la perifèria de les zones més habitades dels barris, fent més difícil i
escàs l’accés a zona verda per part de molts veïns i veïnes. 

Els canvis i pèrdues de zones de Parc i Jardins Urbans (6) no estan ni explicats ni
justificats ni motivats. En el seu moment el planificador va estimar oportú qualificar
l’espai com a zona de parcs i Jardins, quins són els motius del canvi? Quins impactes
podria tenir el canvi? No està explicat ni justificat: un cas paradigmàtic seria la plaça
del bosc (modificació no 20) i van en contra de l’estratègia de Biodiversitat Europea
2030. 

L’única raó que explica aquesta estratègia és la manca d’instruments de l’administració
per adquirir el sòl verd i parc (6b) en mans privades i la incapacitat per expropiar-les,
cosa que no justifica la disminució de les zones verdes urbanes. 
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Finalment, cal esmentar la dificultat per poder comparar el planejament vigent amb
les  propostes  de  planejament, sovint  els  mapes  en  pdf  al  ampliar  i  fer  zoom  no
s’acaba  de  veure  els  números  de  la  clau  antiga  i  de  la  nova.  Aquest  fet  hauria
d'esmenar-se per poder avaluar amb més claredat els impactes de l’abans i el després
del la MPGM. 

Respecte a les millores, tot i que en els objectiu s’esmenta la connexió i la generació de
zones lliures, en les propostes no estan destacades aquestes millores, en canvi si que
es consideren millores, les  “oportunitats de nous habitatges lliures”. Des del punt de
vista mediambiental reforçar els connectors – especialment els connectors Parc/delta -
i ubicar en el planell les millores ajudaria molt a poder valorar millor les propostes. 

Proposta:

Tal  i  com està redactat  aquest document inicial,  ens inclinem per la  situació zero,
mantenir l’actual planejament davant de les dos alternatives que es proposen i per
tant que la la OTAA emeti un  document d’Abast negatiu de la proposta  Document
Inicial estratègic de Modificació del PGM per a la millora de la xarxa d’espais lliures i
equipaments de les urbanitzacions al terme municipal de Castelldefels

Recomanem es retiri la proposta i s’inici de nou a re-redactar les propostes tenint en
compte les veritables connectivitats, estudiant en profunditat com afecta a la flora i
fauna – i quina flora i fauna dels connectors incloent la zona del delta del municipi  i
excloent algunes propostes que poc tenen a veure amb el els eixos verds , com es el
cas del l’espai del 4 bosquets, entre d’altes.

Demanem  que  es  retiri  la  proposta  atès  que  no  té  en  compte  la  Llei  estatal  de
patrimoni natural i de la biodiversitat (Llei 42/2007 de 13 de Desembre) pel que fa
als connectors ecològics anteriorment esmentats. 

Recomanem que no es duguin a terme reduccions de zones verdes i espais lliures dins
de la trama consolidada urbana dels barris afectats. 
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Recomanem que es retiri la proposta atès que els eixos verd comporten reducció de
zona verda dins  de  les  zones urbanes  consolidades i  en  les  zones perimetrals  en
contra del que recomana  l’estratègia europea sobre biodiversitat.

Paral·lelament  suggerim  endegar  un  procés  participatiu  amb  les  entitats  i
associacions, previ a  l’inici del mecanisme de MPGM i previ a la presentació de les
alternatives ja pre-dibuixades en les propostes 1 i 2. 

Respecte a la zona que limiten amb el parc del Garraf – XN2000 i PEIN, es recomana no
traspassar els límits dels carrers marcats en el planejament i respectar les actuals
zones boscoses i forestals d’acord amb la llei forestal de Catalunya i concentrar les
construccions en la zona interior, delimitada pels carrers que limiten amb la zona no
urbanitzada. 
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